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Referat – bestyrelsesmøde, torsdag den 30.11.2023 kl. 16.30-18.00 

Verdensrummet, Byens Hus, Stændertorvet, 4000 Roskilde 
 

1. Godkendelse af referat fra sidste møde (vedlagt som bilag 231130-1) 
Referatet blev godkendt 
 

2. Godkendelse af dagsorden. Dagsorden godkendt 
 

3. Meddelelser 

• Kort referat fra offentlige møder: Trafik i Roskilde (4.9, sammen med DN, Radikale 
Venstre og Konservative)), og møde om kommuneudvikling der integrerer klima, 
sundhed mm med Jeff Risom, Chief Innovation Officer hos Gehl Architects (28. og 
evt.  

• Referat af møde med erhvervsforum ult. September. Enighed om at vi skal afvente evt 

tilbagemelding fra Erhvervsforum, og, hvis der er mulighed for det, gå efter noget 
meget konkret og praktisk. Joy har erfaring med, at virksomheder bedst kan 
engageres i aktiviteter, der ligger i direkte forlængelse af deres egen 
virksomhedsdrift, og at et samarbejde derfor med fordel kan fokusere på noget 
konkret og praktisk fx hjælp til virksomhedernes affaldssortering eller til opsætning 
af solceller på deres erhvervsbygning.  

• Nyt fra tøjfronten: Der er meget i gang allerede, som Tina har indblik i og har delt 
med Joy. Joy vil mødes med Tina for at afsøge muligheder 

• Referat fra deltagelse i ”The Week” i København (klima-mobiliserings-koncept, se 
www.theweek.dk og www.theweek.ooo ). Gunilla og Nils refererede om deres 
deltagelse og gode oplevelse med indholdet, der er lavet til at nå ud til deltagere, 
der ikke allerede er engageret i klimadagsordenen. Der var opbakning til at vi 
forsøger at køre et eller flere events i Roskilde, og flere formater blev luftet bl.a. et 
åbent event fx i Byens Hus, events i de lokale Grønne Nabofællesskabs-grupper 
(Trekroner, Jyllinge, Viby og Musicon), et event på Amtet og et event op til 
kommunalvalget for kandidater. Gunilla og Nils følger op, også med Kathrine Krone 
fra Byens Hus som også deltog. 

• Klimaborgerting har givet deres anbefalinger om mobilitet – 41 konkrete 
anbefalinger, og borgertinget vil gerne blive ved. Se 
https://dagsordener.roskilde.dk/vis/pdf/bilag/3a558643-a3ae-4e07-b628-
76533e43f528/?redirectDirectlyToPdf=false . Anbefalingerne kommer nu i politisk 
høring – de er ganske ambitiøse. 

http://www.theweek.dk/
http://www.theweek.ooo/
https://dagsordener.roskilde.dk/vis/pdf/bilag/3a558643-a3ae-4e07-b628-76533e43f528/?redirectDirectlyToPdf=false
https://dagsordener.roskilde.dk/vis/pdf/bilag/3a558643-a3ae-4e07-b628-76533e43f528/?redirectDirectlyToPdf=false


• Der har som input til kommunens klima- og energiplan, været holdt møde om 
landbruget/arealanvendelse i november. Vi har endnu ingen referat herfra, men der 
var stor deltagelse af landmænd, og DN var inviteret med 

• Midtbystrategien er nu sendt til politisk behandling, og kommer i høring i januar 
med borgermøde den 30.1. . Se 
https://dagsordener.roskilde.dk/vis/pdf/bilag/3a558643-a3ae-4e07-b628-
76533e43f528/?redirectDirectlyToPdf=false. Oplæggets vægt på bymidten som en 
grøn bymidte er ikke mindst et resultat af vores arbejde. 

• Der ligger nu et forslag til hvad der nu hedder ”sommerforsøg” snarere end fossilfri 
bymidte-forsøg. Se https://dagsordener.roskilde.dk/vis/pdf/bilag/906df938-3273-
4184-9ffc-a3518a372510/?redirectDirectlyToPdf=false. Oplægget fra forvaltningen 
skitserer et forsøg der lægger vægt på mulighederne for at eksperimentere med et 
bedre byliv omkring Stændertorvet (snarere end, negativt, at fokusere på trafik-
begrænsninger). Det fremgår at vi vil blive inviteret med til et dialog-møde om 
forsøget i januar.  

• Opdatering på VE-projektet fra Jesper (skriftlig):  
VE i tilknytning til fjernvarme 

Tilslutningsprocenten for fjernvarme i Veddelev er aktuelt 38% med deadline d. 19/1 
2024, så borgergruppen har et stort arbejde foran sig. 
I Gadstrup har vi sammen med borgergruppen langt om længe fået hul igennem til 
Microsoft, som vi skal mødes med om den nye situation med et konkret 
fjernvarmeprojekt i Gadstrup, som kan modtage overskudsvarme - Microsoft har dog 
up-front meddelt at løbet er kørt, fordi datacenteret stort set er færdigbygget. Vores 
sekundære dagsorden er at præsentere Microsoft for samarbejde i et 
energifællesskab om produktion af strøm fra VE-anlæg med henblik på brug til 
varmepumpe til fjernvarme og til borgere og virksomheder i Gadstrup. 
Integreret VE og fjernvarme 
Vi samarbejder med forvaltningen om at etablere et analysearbejde om integreret VE 
i alle fjernvarmeprojekterne. DTU og RUC er indstillet på at involvere 
masterstuderende, mens GO er lykkedes med at få Gate 21 og Ulrik Jørgensen med 
om bord i arbejdet for at få lavet beregninger, der kan klargøre, hvordan VE-anlæg i 
sammenhæng med fjernvarmeprojekterne kan forbedre økonomi og bæredygtighed. 
 
Solcellepark 
Vi har haft møde med Vor Frue Lokalråd, som er meget interesserede i at vi 
forbereder et borgermøde i begyndelsen af februar. Fokus på mødet er dels 
varmeforsyning i Vor Frue (igen integreret VE og fjernvarme), men også samarbejde 
om at varetage borger- og nabo-perspektiv ifm. solcelleparkprojektet, med den 
ambition at etablere et energifællesskab, så produceret VE strøm kan leveres til 
borgerne til kostpris. 
 
VIROS 
Vindingeborgere er gået ind i projektet. Der har været afholdt møde med MAN 
Energy Solutions, som gerne vil aftage strøm, men ikke have mølle på sin grund. 
Vores partner i VE-projektet Momentum, har beregnet økonomi, støj ag afstandskrav 
til et par mølleplaceringer i St. Hedeområdet, som viser sig ikke at være mulige. 

https://dagsordener.roskilde.dk/vis/pdf/bilag/3a558643-a3ae-4e07-b628-76533e43f528/?redirectDirectlyToPdf=false
https://dagsordener.roskilde.dk/vis/pdf/bilag/3a558643-a3ae-4e07-b628-76533e43f528/?redirectDirectlyToPdf=false
https://dagsordener.roskilde.dk/vis/pdf/bilag/906df938-3273-4184-9ffc-a3518a372510/?redirectDirectlyToPdf=false
https://dagsordener.roskilde.dk/vis/pdf/bilag/906df938-3273-4184-9ffc-a3518a372510/?redirectDirectlyToPdf=false


Planafdelingen har lavet udkast til negativudpegninger, som begrænser arealet for 
VE-anlæg betragteligt, særligt i bynære zoner. Vi arbejder med Momentum på at få 
analyseret de nye placeringer, vi har udpeget. 
 
Studentermedhjælp 
Vi har opslag ude og har samtale fredag d. 1/12. 

  
 

4. Roskilde Spiser Grønt kampagnen 4.-10.9, og start af næste fase 
Orientering ved Nils. Kort evaluering er vedlagt (bilag 231130-2), en længere version findes 
her. Joy fandt evalueringen lidt underspillet – vi kan være godt tilfredse. Hun efterlyste 
økonomioversigt, tidsforbrug, og antal der frekventerede de deltagende butikker og at vi 
har fået flere medlemmer. Nils oplyste at evalueringen ikke var en evaluering til KR-
foundation (projektet kører frem til sommer 2024), og at der til den tid skal være flere 
detaljer – men også at vi f.eks. ikke har data fra butikkerne, kun korte mundtlige 
tilbagemeldinger. Medlemstilgangen er dels en følge af Roskilde Spiser Grønt, dels af 
direkte opfordringer i personlige netværk. 
Vi er stadig i opstartsfase både ift næste RSG og i forhold til vores madprojekt (støttet af 
Klimafonden) i øvrigt. Ift RSG søger vi at strømline en drejebog baseret på vores erfaringer 
fra 2023. Ift den øvrige del af projektet (madnetværk i Roskilde) har vi vægt på at afdække 
efterspørgslen fra kantiner mv. til at fremme grøn mad, mindre madspild og evt 
opskriftservice til kantiner eller brugerne heraf. Vores partnere i projektet (ZBC, Zealand, 
Madoasen) har relativt begrænsede ressourcer at investere up front, og afventer vores 
indspil.  
 

5. Strategi, hovedaktiviteter og budget i 2024. 
Se bilag 231130-3 og regnskab for første 3.kvartaler 2023 (bilag 231130-4). Diskussionen af 
strategiudkastet flød sammen med diskussion af udkastet til årshjul. Der var lidt usikkerhed 
om format og ”niveau” for strategi-udkastet (som kun var tænkt som en ”årsstrategi” og 
derfor ikke har f.eks. vores overordnede mission og vision med). Det har heller ikke 
indikatorer/resultater på alle niveauer.  I årshjulet mangler omvendt noget mere substans 
(årshjulet fokuserer meget på administrative opgaver, og ikke på substansaktiviteter). Joy 
og Nils sætter sig sammen for at drøfte format og tilretning af begge udkast, til 
præsentation på næste bestyrelsesmøde.  
 

6. Udkast til kommunikationsstrategi 
Vi er ved at løsgøre os fra DOF’s noget stive hjemmesideformat, og regner med at have en 
ny hjemmeside (med webshop) klar i starten af 2024. Derudover har vi fået lavet forslag til 
en SoMe strategi. I begge dele får vi hjælp udefra. Bilag 231130-5 foreslår i kort form den 
strategi, som det  og SoMe skal understøtte. Der var ikke tid til en større drøftelse, udkastet 
lægges op som strategi til godkendelse på næste møde. Martin fortalte at vi har fået hjælp 
til en SoMe strategi som allerede har givet resultater, og at vi er i gang med at lave en ny 
hjemmeside.  

  
7. Muligt samarbejde med Roskilde Bibliotek 

https://www.go-roskilde.dk/nyheder/roskilde-spiser-gront/roskilde-spiser-gront-nyheder/rsg-2023-evaluering/


Fortsættelse af drøftelse fra sidste møde, oplæg vedlagt (bilag 231130-7) og ved Gunilla. 
(Punktet blev ikke nået på mødet, så derfor er referatet skriftligt) Biblioteket har meldt 
positivt tilbage, men har først kapacitet til at gå i gang i efteråret 2024. Ift 
Verdensmålsugen (uge 17) laver biblioteket en middag den 27-4 omkring ensomhed, og har 
inviteret os til også at ”klima-farve” middagen – vi vil dog afsøge andre muligheder for at 
lave en egentlig klima-aktivitet/fællesspisning, gerne udenfor Roskilde by, på dagen. Vi 
undersøger om vi kan deltage i et evt. ”grønt gedemarked” på biblioteket lørdag den 29.4. 
 

8. Årshjul 
Udkast vedlagt til drøftelse (bilag 231130-6). SE PUNKT 6 OVENFOR 
 

9. Datoer for næste bestyrelsesmøder og generalforsamling: 
 
 
Bestyrelsesmøde – torsdag den 15. februar 2024 
Generalforsamling – onsdag den 13. marts 2024 
Bestyrelsesmøde – torsdag den 18. april 2024  
Bestyrelsesmøde – torsdag den 22. august 2024  
Bestyrelsesmøde og efterflg. middag– torsdag den 21. november 2024 
 
Nils udsender doodle for at ”fange” evt dårlige datoer hvor møderne med fordel kan flyttes. 
 

10. Evt. –  
 
Ref. Ved Nils og Gunilla 
 


